
Pastorační dům Velehrad - historie, časový sled, osobnosti  

• 1967 – P. Vojtěch Hrubý SDB, středisko Pichl – Südtirol – Tridnetsko – Horní  Adiže 
– sev. Itálie, začal pracovat pro mládež českých exulantů, a to již krátce po svém vysvěcení 
na kněze. Organizoval letní tábory ve spolupráci s paní Kvapilovou z norsko-
československého podpůrného spolku. 

• 1968 – kardinál Josef Jaroslav Beran (29. prosince 1888 Plzeň – 17. května 1969 Řím) byl 
katolický duchovní a teolog, 33. arcibiskup pražský a primas český v letech 1946–1969. Po 
svém nuceném odchodu do exilu začal kolem sebe v Římě soustřeďovat krajany, kněze i 
laiky. Jako místo setkávání byl z darů zakoupen od italské Katolické akce dům nedaleko od 
Vatikánu - Via delle Fornaci, Řím, tzv. Poutní dům Velehrad. Aby se však mohly nadále 
konat i letní tábory podobně jako v Pichlu, zabývá se prodejem budovy (z roku 1936) 
bývalých kasáren finanční stáže ve Sv. Martinu, kterou záhy v roce 1969 kupuje. Kardinál 
Beran vložil do počátků jednak Poutního domu Velehrad v Římě, jednak Pastoračního domu 
ve Sv. Martinu ve Gsies nejen svoje myšlenky, ale také skutky. Díky iniciativě P. Vojtěcha 
Hrubého se rokem 1969 začíná psát historie PD Velehrad, která byly úzce spjata se 
salesiánskou komunitou Dona Bosca. On se stal prvním sekretářem a hlavním organizátorem 
PD Velehrad. Měl už měl zkušenosti v práci s exilovou mládeží z Pichlu. Tuto činnost 
vykonával řadu let, tj. až do roku 1990. 

• 1969 – V tomto roce se započalo s přestavbou a celkovou rekonstrukcí PD Velehrad, 
tj. budovy, která byla stavebně přizpůsobena kancelářským potřebám finanční-celní 
správy. Záměrem bylo přestavět budovu k účelům prázdninové rekreace exilové 
mládeže (Čechů, žijících v zahraničí), táboření, pastoraci anebo jen k pobytu. Dům 
bylo potřeba přebudovat a rozšířit. Správou a dozorem nad rekonstrukcí byl pověřen 
P. Miroslav Tvrdek SDB,, který měl vystudovanou stavební průmyslovku a byl 
k dosažení, protože byl farářem v nedaleké vesničce St. Veit – Pragsee. 

• 1970 – přijíždí první skupina mládeže k rekreačnímu pobytu, o kterou se stará P. 
Jaroslav Poláček SDB, ze salesiánské komunity. Do Sv. Martina dojíždí z Bolzána. 

• 1972 – se z Argentiny z Jižní Ameriky do Evropy vrací P. Miloslav Hronek SDB,  
který se stává,  dalo by se říct, prvním správcem PD Velehrad. Dům je potřeba rozšířit. 
On řídí práce, protože je dobrý organizátor, finance mu pomáhá zajišťovat P. Vojtěch 
Hrubý, stálý sekretář Velehradu. PD sloužil k prázdninové rekreaci mládeže, 
duchovních obnovám a shromážděním. Dne 12. července 1977 P. Miloslav Hronek 
umírá. Je pochován na místním hřbitově u farního kostela. 

• 1977 – PD Velehrad řídí P. Jan Horák SDB s P. Jaroslav Poláčkem SDB a p. 
Blažejem Müllerem SDB,. P. Jan Horák odchází v roce 1982 do Říma na studie 

• 1982 byl jako správce PD Velehrad povolán regionálním představeným Van 
Severenem z Mnichova P. Jiří Kopic, Za dva roky, tj. v roce 1984 odchází  P. Jaroslav 
Poláček do generálního domu v Římě. Na jeho místo přichází z Poutního domu 
v Římě P. Alois Frydrych SDB, který zde působil až do 6. července 2006. Zemřel 5. 
prosince 2007 v Ostravě. Byl skutečným pomocníkem a rádcem P. Jiřímu Kopicovi 
SDB. Oba byli salesiáni. Jejich činnost byla ukončena 15. srpna 2006. 

• 2007 – V tomto roce nastupuje jako nový správce P. Antonín Hráček, který byl první  
nesalesián. Jako ředitel a správce PD Velehrad zde působil celých 14 let. P. Antonín 
Hráček se narodil v roce 1970 a pochází z farnosti Kunovice. Roční jáhenskou službu 
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Adalberto Vojtěch Hrubý SDB (23. dubna 1924, Rozstání – 3. února 2010, Řím) byl český katolický kněz, člen řádu salesiánů, ředitel poutního domu Velehrad v Římě a distributor náboženské literatury v době komunistické totality.Činnost letních táborů pro české exulanty se rozšířila na tábory ve Švýcarsku, Holandsku, Itálii. V jižních Tyrolích jsou pod jeho vedením zakoupena bývalá kasárna italských celníků v St. Martino in Cassies. V roce 1966 zakládá kardinál Beran České náboženské středisko Velehrad v Římě a díky intervenci papeže Pavla VI. získává do vlastnictví dnešní sídlo Velehradu na Via delle Fornaci 200 v blízkosti Vatikánu. Středisko dosáhlo v roce 1968 právního uznání jak ze strany italského státu, tak i ze strany církevní (Římského vikariátu). Hrubý přináležel od roku 1966 ke komunitě Sacro Cuore v Římě a zároveň byl sekretářem kardinála Berana a Českého náboženského střediska Velehrad. V letech 1984–1994 byl gestorem poutního domu a v roce 1994 se stal ředitelem nově zřízené salesiánské komunity v tomto domě. Tuto službu vykonával až do roku 1998, kdy ji převzal Jiří Sedláček. Hrubý se angažoval při pomoci katolíkům v Československu. Obstarával auta pro kněze, finanční příspěvky v tuzexových bonech, řídil distribuci zasílání české náboženské literatury. Rovněž navštěvoval krajany v zahraničí, prosil o finanční výpomoc pro rozšíření pastoračního působení. V roce 1984 onemocněl, zřejmě v důsledku vyčerpání, a musel se léčit. Od roku 1990 znovu pokračoval téměř stejným tempem a se stejným nadšením ve prospěch českých katolíků v zahraničí. Stará se o poutní dům, věnuje se poutníkům, zasvěceně a obětavě je provází po římských památkách. Z tohoto důvodu se přičiňuje se o vydání knihy Česká zastavení v Římě. Tato kniha byla pak znovu vydána i v roce 2000 nakladatelstvím Portál. Postupně pocítil úbytek sil a přicházejí chvíle, kdy je netrpělivý a nevrlý. Přes tyto obtíže nepřestává naplno žít pro poslání, které mu je svěřeno. Je zajímavé, že ani po roce 1990 se do České republiky již nevrátil ani nepodíval. Důvodem bylo jeho přesvědčení, že jeho místo je v Římě.  28. ledna 2010 musel být hospitalizován v nemocnici Villa Betania, kde působí sestry františkánky. Přijal svátost nemocných. Ještě v den úmrtí (3. února 2010) ho navštívily sestry františkánky a personál z poutního domu Velehrad, aby se s ním rozloučil. Kněz pověřený pastorací v nemocnici (nemocniční kaple) byl u jeho lůžka ve chvíli smrti. Poslední rozloučení s ním proběhlo v sobotu 6. února 2010 v 10 hodin v kostele Santa Maria della Speranza v blízkosti Papežské salesiánské univerzity. Díky tomuto místu, se rozloučení mohl zúčastnit i další český exulant a salesián don Oldřich Přerovský, který pobývá na univerzitní nemocničce s amputovanou nohou. Vojtěch Hrubý byl pohřben na hřbitově v obci Guidonia Montecelio, kde již odpočívá i jeho spolubratr salesián Ladislav Dittrich
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Narodil se v Plzni a při křtu dostal jména Josef Jaroslav. Studoval na plzeňském gymnáziu a pak v České koleji v Římě Po vysvěcení na kněze (1911) pokračoval ve studiu teologie (doktorát 1912). V letech 1912–1917 působil jako kaplan (Chyše, Prosek u Prahy, Praha), dále působil nejprve jako učitel a posléze ředitel na ženském učitelském ústavu sv. Anny (1917–1928). Od roku 1928 vyučoval jako docent pastorální teologii na Teologické fakultě UK, v roce 1932 se stal profesorem teologie. V této době byl též rektorem pražského arcibiskupského kněžského semináře (od roku 1932). V roce 1942 byl po atentátu na Heydricha zatčen a vězněn v koncentračních tábo-rech Terezín a Dachau. 1946 jmenován arcibiskupem pražským. V letech 1949–1963 byl protiprávně internován StB na různých místech Československa. Během internace byl neustále sledován a StB se na něj pokoušela sehnat či vyrobit kompromitující materiály. V roce 1963 byl propuštěn z internace, bylo mu však zakázáno zdržovat se v Praze a vykonávat arcibiskupský úřad. 25. února 1965 jej papež Pavel VI. Jmenoval kardinálem.  Stát povolil arcibiskupu Beranovi odjet ze země do Říma s úmyslem, že už mu nedovolí vrátit se do země. Ve Vatikánu se kardinál Beran zapojil do práce Druhého vatikánského koncilu. 20. září 1965 na něm vystoupil s projevem O svobodě svědomí. Zemřel 17.5.1969 v Nepomucenu. V roce 1998 byl zahájen proces jeho blahořečení.
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Narozen:  11. 2. 1919 v Třešti na MoravěPrvní sliby:  16. 8. 1940 v OstravěVysvěcen:   27. 11. 1971 v La Plata v ArgentiněZemřel:  12. 7. 1977 v  St. Martin di CasiesP. Miloslav Hronek se narodil v Třešti na Moravě. Se salesiány se seznámil v Ostravě, kde po aspirantátě začal v roce 1939 noviciát jako koadjutor. V Ostravě složil 16. srpna první sliby. Po noviciátě zůstal v Ostravě a jako kostelník. Když byl v roce 1942 ústav zabrán přešel do Brna. Měl rád dobrodružství. Dělal panu inspektorovy spojku mezi ústavy, protože za války nebylo možné poště a telefonu všechno svěřit. Nejčastěji jezdil do Prahy. Před koncem války pražském domě zůstal. Dělal, co bylo právě potřebné. Byl velmi pohotový a šikovný. Rád hrál divadlo. Po válce, když bylo opět možné pořádat letní skautské tábory, byl výborným vypravěčem napínavých historek u táboráku a organizátorem různých nočních výprav a přepadení. Když jsme získali Osek u Duchcova pro teologii, přešel do Oseka a staral se s bohoslovcem panem Kašíkem o zahradu. Podílel se také na distribuci pastýřských listů v roce 1949. V době záboru Oseka na internační tábor se mu podařilo uniknout internaci. Po krátkém čase utekl do západního Německa a odtud do Itálie. Poslali ho na misie do Argentiny. Později byl nějaký čas v Texasu s P. Vyoralem. Udělal si pilotní zkoušky a pilotoval spolubratru biskupovi letadlo při jeho vizitačních cestách. Přežil katastrofu letadla, které spadlo do pralesa. Poznamenalo to však jeho zdraví. Pro své vynikající schopnosti byl vybídnut, aby si doplnil studia a stal se knězem. Byl vysvěcen v roce 1971 v La Plata na kněze. V téže době byl v Jižních Tyrolích ve st. Martinu Casies otevřen rekreační dům Velehrad pro prázdinové pobyty dětí zahraničních Čechů. Dům bylo třeba přebudovat a rozšířit. P. Hronek se ze zdravotních důvodů vrátil z Ameriky do Evropy a byl poslán do St. Martina Caies jako správce tohoto domu. P. Vojtěch Hrubý sekretář Velehradu, střediska zahraničních Čechů, zajišťoval finance a P. Hronek řídil práce. Dům sloužil prázdninové rekreaci mládeže, k různým duchovních obnovám a shromážděním. V roce 1977 l2. července zde zastihla P. Miloslava smrt. Je pochován na místním hřbitově u farního kostela.
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P. Mgr. Blažej Müller SDB (26. března 1929 – 11. listopadu 2014) byl český římskokatolický kněz, který byl v období komunistického režimu agentem Státní bezpečnosti s krycími jmény Dub a Dore.
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P. Jiří Kopic SDB24. 12. 1932:narozen v Praze1964: emigrace1969: kněžské svěcení v Dillingen1969–1971: duchovní v domově pro mládežSalesianumv Mnichově1971–1972: noviciát 15. 8. 1972:první slibyJünkerath (Eifel)1972–1981: pedagog v domově pro mládežSalesianumv Mnichově15.8.1976:věčné sliby v Ensdorfu1981–2006: v St. Martin in Gssies19.3.1982: převeden z německé provincie GEM (Mnichov) do italské provincie IVO (Verona)16.5.2006: definitivně převeden z benátské provincie Severovýchod (INE) do německé provincie (GER). Prot 06/0343.Od 2006: Ensdorf výpomoc v duchovní správě a péče o staré spolubratry25. 11. 2020: úmrtí Vzpomínky Topinka1964: Mimo to v té době utekli za hranice dva pražští oratoriáni Jiří Kopic a Jenda Bírka spolu s jesuitským odchovancem Pavlem Kučerou. Hoši se také napřed dostali do Itálie, ale tam po nich chtěli, aby začali od začátku a na to byli příliš staří. Odešli do západního Německa. Vystudovali teologii a stali se kněžími. Jenda Bírka zůstal diecézním knězem a působil mezi Čechy ve Švýcarsku. Jirka Kopic se touhy stát se salesiánem nevzdal. Stal se salesiánem už jako kněz v Německu, kde absolvoval noviciát. Kniha nadějeJeště je nutné se zmínit, že v těchto letech také utekli dva pražstí oratoriáni Jiří Kopic a Jan Bírka spolu s Pavlem Kučerou, který se orientoval na jezuity. Kopic s Bírkou se chtěli stát salesiány, ale v Itálii nenašli pro svůj věk pochopení. Vrátili se do Německa a stali se diecézními kněžími. P. Bírka pak působil ve Švýcarsku. P. Kopic se záměru stát se salesiánem nevzdal. Vstoupil v Německu jako kněz do noviciátu. Později přešel do Itálie a působí jako správce střediska VELEHRAD ve sv. Martinu.Náboženské středisko „Velehrad“ založil pan arcibiskup kardinál Beran. bylo to církví i italským stá-tem uznané sdružení českých katolíků, především českých kněží, kteří žili v zahraničí. Patřila mu Křesťan-ská Akademie, která se zabývala vydáváním náboženské literatury. Dále mu patřil poutní dům „Velehrad na Via delleFornaci a středisko ve sv. Martinu v Casies v jižním Tyrolsku. Prvním sekretářem a hlavním orga-nizátorem byl náš spolubratr P. Vojtěch Hrubý. Spolubratři, kteří v roce 1952 odešli do Itálie studovali teo-logii v Messině na Sicilii a byly po vysvěcení zařazeni do sicilské inspektorie. P. Taťák jim vymohl a fina-coval další studium na tehdejším PASu. Ale po skončení se opět nemohli věnovat pomoci domovu, byli určeni k různým funkcím v Italských ústavech. P. Vojtěch dělal knihovníka, P. Dittrich přednášel ve Folizzu filosofii a P. Homola byl prefektem ústavu v Messině. Teprve příchodem otce kardinála Berana do Říma se situace změnila. Na jeho intervenci byl P. Vojtěch uvolněn pro práci sekretáře střediska. Činnost střediska ve prospěch krajanů v zahraničí i pro domov byla rozsáhlá. Byla to jednak ediční činnost křesťanské akademie, organizování nejrůznější pomoci emigrantům a finanční pomoc církvi ve vlasti, obstarávání náboženských pomůcek, diapositivů, léků a pod. Středisko také převzalo organizaci prázdninových táborů pro české děti, které se z počátku konaly v Norsku a později i v jižních Tyrolích, kde Mons K. Vrana, který tu tenkrát ně-kde kaplanoval, upozornil na možnost tábora v bývalých kasárnách finančníků ve sv. Martině v Casies. Letní tábory nejvíce zajišťovali čeští salesiáni žijící v zahraničí. Dům v Casies se později koupil a přestavěl v rekreační středisko, ve kterém je možné konat duchovní obnovy i rekreaci skupin mládeže v krásném pro-středí Alp. O přestavbu se nejvíce zasloužil vedle P. Hrubého, který sháněl finance, spolubratr P. Miloslav Hronek, který byl v padesátých letech koadjutorem. Při záboru ústavů se mu podařilo utéct za hranice. Do-stal se do Ameriky, kde si doplnil studia a byl vysvěcen na kněze. Ze zdravotních důvodů se vrátil do Evropy a ujal se správcovství ve sv. Martině. Zde v roce 1977 zemřel. Po něm nějaký čas vedl středisko P. Horák, kterého vystřídal P. Jiří Kopic, který se stal po svém útěku a vysvěcení na kněze salesiánem v Německu a do té doby byl v Mnichově. Mnoho drobné, málo viditelné, ale o to záslužnější práce, zde vykonal P. Alo-is Frydrych, který sem rovněž přešel z Německa, kde pracoval jako vychovatel ve Waldwinkelu v Bavorsku u tělesně postižené mládeže.Rozhovor v Salesiánském Magazínu 2013, č. 1Během nedávné návštěvy v Čechách, jsem šel se svou sestřenicínavštívit jihlavský kostel, slouží tam premonstráti.Poprosil jsem ji, aby mě představila. Když jsme vešli do sakristie,stáli tam dva kněží a zvolali: ,Jé, pater Kopic, kde setady berete?!‘ Jezdili k nám, do Svatého Martina…“ Vzpomínána své působení v tyrolských Alpách (ale nejen tam) čerstvýosmdesátník P. Jiří Kopic, SDB.Vy jste byl jedním z prvníchoratoriánů kobyliské oratoře?Ano, jako Pražák jsem začal choditdo oratoře v Kobylisích v roce 1940(viz „Můj první den v oratoři“), ale,jak se říká, naskočil jsem už do rozjetéhovlaku – oratoř fungovala odroku 1938. My jsme byli už druhá,třetí generace oratoriánů.Jak vzpomínáte na léta prožitáv kobyliské oratoři?Oratoř fungovala v místech, kdejsou dnes hovorny a kanceláře provincie,to byl jeden velký sál.V oratoři jsme si mohli půjčitrůzné hry proti legitimaci, kteroukaždý oratorián dostal. Do legitimacejsme také dostávali razítka:Za účast na ranní mši ve všedníden zelené za dva body a za účastna večerních modlitbách červené.V neděli bylo za mši svatou razítkočervené za pět bodů, za účast nakatechismu a odpoledním požehnánízase zelené. Takže v oratořibylo možné účastnit se praktickycelou neděli zajímavého programu,a když jsem slyšel, že dnes je kobyliskáoratoř v neděli zavřená, byljsem dost překvapený…Hlavní postavou kobyliské oratořebyl P. Januš a P. Trochta, než hoNěmci zavřeli. Ze salesiánů tam bylidál Kubín, jako asistent u kluků,Horáček, Dombek a Frélich, ti tambyli tři roky. Po nich přišel Šnajdar,to byl první salesián-kněz, který bylzavřený, Vaněk a Stanislav Honka.P. Šnajdar byl první komunistypronásledovaný salesián?Ano, z pražských salesiánů. P. Šnajdarpřišel do Prahy už jako kněza míval bouřlivá kázání, na kterýchbyli ale přítomni komunističtí špiclové.Proto byl jako první umlčena putoval do vězení, a to v době,kdy ještě nebyl ústav uzavřen. NaŠnajdarovi zkoušeli „moderní“ vyšetřovacípraktiky. Na tehdejší dobudostal nízký trest, jen dva roky. Pojeho propuštění za ním byli kluciz oratoře a chtěli s ním navázatkontakt, ale nepovedlo se jim to.Jak jeden z nich řekl: „On je takovýdivný, nechce s námi nic mít…“Bylo to tím, že mu ve vězení vymylimozek, zkoušeli na něm sovětskévyšetřovací metody, úplně změnilijeho osobnost…Jaká byla vaše další životnícesta?Oratoriáni z Kobylis se scházeli každoustředu v hospodě Na Zlaté Vyhlídce.Pracoval jsem v ČKD Stalingrada tam byl jeden kluk – nemluvilsprostě a nechodil za holkama.Jednou jsem za ním přišel, opatrnějsme se bavili, a zjistili jsme, žemáme stejnou krevní skupinu. Nedalomi to a zeptal jsem se: „Nečetljsi Plnou slávy?“ A on odpověděl:„Teď ji zrovna čtu!“ Byl to dnešníprelát Kučera. A s ním jsem se dal„dohromady“.A jak jste se dostal na Západ?Po roce 1960 došlo k mírnémuuvolnění, že se dalo s Čedokemvyjet do zahraničí, i do západníchzemí. V té době už jsem byl aspirant.Tehdy jsem Kučerovi řekl: Nebudemečekat, až nás zavřou, a pokusímese dostat na Západ. Tenkrátmi Václav Komárek zprostředkovalrozhovor s inspektorem FrantiškemMíšou. Během cesty do práce jsemse s ním sešel v podchodu pod železničnítratí, protože bylo jisté, žetam nás nikdo nesleduje. Řekl jsemmu, že bych měl možnost jet doRakouska. „Jeď, jeď, okamžitě jeď.Aspoň dostaneš pořádné vzdělání,“byla jeho rychlá odpověď.Zázračným řízením ožím – napřímluvu Dominika Savia – se mipodařilo vyřídit všechny náležitosti,včetně doporučení od místníhovýboru komunistické strany, a jelijsme. Předseda té buňky u násv továrně mi řekl: „Podepíšu ti to,ty tam nezůstaneš“.A tak jsme s Kučerou vyraziliČedokem. Emigrovali jsme naVelký pátek 1964. Když jsme sipo roce 1990 vyzvedli rozsudky zanezákonné opuštění Československésocialistické republiky, viděli jsme,že Kučera byl odsouzen na dvaroky vězení a já jsem dostal rok.Říkal mi: „Vidíš, tys to zorganizovala dostal jsi jen rok, já jsem se jensvezl s tebou a vyfasoval jsem dva!“Bylo to nejspíš proto, že jsem mělv rozsudku napsáno, že mě muselk emigraci někdo ve Vídni přemluvit,poněvadž jsem se v dílně ptal,co mám přivézt z Rakouska.Jaké byly první dny v cizí zemi?Rakouské úřady měly o Velikonocíchvolno, a tak nám řekli, ať přijdemeaž v úterý po Velikonocích.Na velikonoční pondělí jsme šli doČeského domu na oslavu spojenous primicí P. Müllera, a Kučera kdyžviděl, co je tam za lidi, povídá: „Mizíme!Tady je spousta špionů.“V úterý po Velikonocích jsme šlina polici a začal proces získáváníazylu. Kučera mi teprve v lágru řekl,že byl vysvěcen na jáhna od ŠtěpánaTrochty.Po třech týdnech nás najednouzavolal vedoucí lágru, že máme jetdo Vídně. Zavedli nás k policejnímuřediteli, kde seděl P. Xaver Čik a ještějeden kněz. Tím druhým knězembyl P. Hnilica, resp. tajný biskupHnilica, a díky jeho kontaktům jsmedostali uprchlické pasy ihned.Kde jste zakotvil?P. Hrubý mi řekl: Musíš začít nejdřívasistencí, potom na filozofii, mně užbylo tenkrát přes 30 let. Studovaljsem u benediktinů v Norcii a poroce jsem putoval do Dilingenuv aušpurské diecézi. V roce 1971jsem šel do noviciátu k salesiánům.Od té doby jsem působil v Německu:v roce 1972 jsem odjel doMnichova, kde jsem byl deset leta působil jsem také jako duchovnípro děti českých emigrantů.Přede mnou měl na starost českéděti Petr Kolář, který ale odešeldo Francie. Dal jsem děcka dohromadya založil skauta. Skautyv Mnichově jsem nakonec vedl 30let. Když mě v roce 1982 přeložilido Svatého Martina in Gsies, takjsem každé tři týdny dojížděl doMnichova.Když padla železná opona v roce1990, přišlo do Mnichova mnohomladých od nás. Tenkrát mě poprosili,abych se jich ujal. Kromě sobotníhosetkání se skauty jsem ponedělní české nebo slovenské mšisv. vzal au-pair do internátu k salesiánům,kde byl oběd. Po oběděbylo společné posezení a potomzábava. Někdo se šel koupat dokrytého bazénu, další hrát kuželkynebo volejbal. Za mnou chodili kesvátosti smíření, k různým pohovorům,a to trvalo až do šesti sedmivečer a v pondělí jsem jel zpátkydo Itálie.S mladými z Mnichova jsem stálev kontaktu, některé z nich jsemnapříklad oddával.Mnozí emigranti stále vzpomínajína vaše tábory ve SvatémMartinu…Než jsem přišel do sv. Martina, jezdilitam hlavně P. Müller, P. Šimčík,P. Valerián a italští salesiáni.Zajímavým bodem našeho programuve Svatém Martinu bylaškolení asistentů, která probíhalao svatodušních svátcích. Obvyklejsem pozval nějakého lékaře, několikrátpřijeli i P. Dittrich, P. Homolanebo P. Horák. Později jsem si uvědomil,že přibližně ve stejné doběrozjel Kája Herbst asistenty i za železnouoponou… Na školeních bylavždy výborná atmosféra.O Vánocích jsme mívali duchovnícvičení pro mládež, která vedlijezuité Koláček, Kunert, salesiánPřerovský a pak dlouhou dobu panbiskup Škarvada.Dlouho jste pracoval s P. Frydrychem…V roce 1984 přišel do svatéhoMartina P. Frydrych a spolu jsme totáhli 26 let. P. Frydrych byl v roce1962 tajně vysvěcen v Československubiskupem Štěpánem Trochtou.Když utekl, dodělával si studiav Benediktbeuern a pak byl přeložendo Waldwinkelu. V roce 1981se ho podařilo dostat do Říma naVelehrad a odtud v roce 1984 přišeldo svatého Martina. Byl to velmitichý a skromný člověk.Jak jste spolu vycházeli takdlouhou dobu, a navíc jen vedvou?Je-li v komunitě víc lidí, tak se různánedorozumění ztratí, ale ve dvouto není vždy snadné. My jsme alespolu vycházeli vždy dobře, vzájemnějsme se přizpůsobili. Důležité jeneustále mezi sebou komunikovata vyměňovat si informace. My jsmesi například každý den při snídanidělali „pracovní konferenci“.Spolupracoval jste i s P. Hrubýmz římského Velehradu?Vojta Hrubý se snažil dát dohromadyČeské náboženské středisko,protože aktivity Čechů v zahraničínebyly nijak koordinované a plánované.O Čechy v zahraničí se staralMons. Planner, rektor Nepomucena.P. Hrubý v té době působil naSacroCuore v Římě a s povolenímpředstavených se staral o české krajanya mládež v zahraničí.Na P. Hrubého se obrátil Mons.Planner, aby pro české děti uspořádalnějaké tábory. V té době se doŘíma dostal i kaplan z Tyrol P. KarelVrána, pozdější monsignor a profesor.P. Hrubý se zeptal, jestli náhodouneví o nějakém vhodném místě,a Vrána dal tip na údolí Gsies,kde žije sedlák, který bere skupiny.Tenkrát nebyl turismus rozvinutýtak jako dnes. P. Hrubý se tam zajelpodívat a domluvit a začali jezdit doGsies. Na začátku tam pomáhalai sestra Věra Vorlová.Po několika letech zakoupilis pomocí dobrodinců a kardinálaBerana bývalá kasárna ve svatémMartinu a vznikl Velehrad. A začalatam jezdit česká exilová mládež.Dnes už tam jezdí mladí odevšad.Jak vzpomínáte na působení veSvatém Martinu?Svatým Martinem prošly běhemmého působení tisíce lidí, za komunismuto byla většinou mládeža krajané ze zahraničí, po listopadu1989 pak už jezdili i lidé z Čech.Svatý Martin mi skutečně přirostlk srdci. Byl jsem třeba zvyklýz domova vše krýt smlouvami. Aletam to nebylo třeba: Když se něcodomluvilo, tak to platilo a na danéslovo bylo spolehnutí. Když jsemtřeba přestavoval dům, tak mi řekli:„Za tři měsíce to bude hotové.“A bylo.Zdeněk Jančařík a Jiří KučeraMůj první den v oratořiTam, kde je stanice městské dopravy Bulovka, stávaly domy. V jednom z nich měla obchod s potravinamizbožná žena, paní Petrášková, kam jsme chodili nakupovat. Jednoho dne v únoru 1940 řekla paní Petráškovámamince: „Tak už toho kluka pusťte k salesiánům.“ „Ale on je ještě malý,“ namítala maminka. Maminky sedomluvily a odpoledne u nás zazvonil Jarda s nudlí pod nosem (pozdější JUDr. Petrášek) a vzal mě do oratoře.Šli jsme rovnou na horní hřiště, kde bylo kluziště. Tam hráli chlapci hokej a Jarda se k nim hned přidal a mě siuž nevšímal. Protože neměl brusle, dostal kus dřeva do ruky a šel do brány. Já stál zoufale na hromadě sněhua volal jsem na něj: „Jardo, co mám dělat?“ „Hrej si,“ byla jeho odpověď a více se o mne nestaral. Naštěstípřišel pan asistent Dombek, hned si mě všiml a povídá: „Ty seš novej, jak se jmenuješ?“ „Jirka.“ „Pojď doherny.“ Tam, kde je dnes hovorna a sídlí provinciál, bylo tehdy divadlo a herna. Přidal jsem se ke klukůma začal jsem s nimi hrát Člověče, nezlob se.Od té doby jsem se stal pravidelným návštěvníkem oratoře, muzikantem, hercem, až do onoho osudného13. března 1950, kdy jsme s Jirkou Ševčíkem byli poslední oratoriáni, které pan asistent Drobisz vyhazoval,protože už bylo pozdě večer a chtěl zavřít oratoř.Z německého Don Bosco:Der aus Prag (Tschechien) stammende Pater Georg Kopic legteam 15. August 1972 in Jünkerath (Eifel) seinOrdensversprechen ab. Bereits 1969 wurdeer in DillingenzumPriestergeweiht. Er erlebteameigenenLeib, was es bedeutete, in der Tschechoslowakeiwährend des kommunistischenRegimesimUntergrund Christ zusein. Er arbeitetealsTechniker in einerMaschinenfabrikund kam 1964 nach Italien, um PhilosophieundTheologiezustudieren. Nach der PriesterweihewarerzweiJahrealsSeelsorgertätigunddanachfür 10 JahrealsPädagogeimJugendwohnheimSalesianum in München. Anschließendleiteteer 25 JahredieNiederlassung St. Martin in Gsies (Südtirol). 2006 wurdeer nach Ensdorfversetzt, woerseither in der Seelsorgemithilftundsichfürsorglich um dieälterenMitbrüderkümmert.
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P. Alois Frydrych, SDB . Narodil se 26. 5. 1922 v Hustopečích nad Bečvou. Rodný dům Rodný dům Serafína Frydrychová Serafína Frydrychová - maminka otce Aloise - maminka otce Aloise . Se svým synovcem a sestrou Marií Se svým synovcem a sestrou Marií Jeho příbuzní. Se salesiány se setkal v roce 1949 v ústavě pro pozdní povolání v Trmicích. Se salesiány se setkal v roce 1949 v ústavě pro pozdní povolání v Trmicích. Po záboru ústavu pracoval ve Škodových závodech v Mladé Boleslavi a potom na stavbách v Křímově, Po záboru ústavu pracoval ve Škodových závodech v Mladé Boleslavi a potom na stavbách v Křímově, ve Flájích u Litvínova, v Jirkově u Chomutova a jako údržbář v Plzni. ve Flájích u Litvínova, v Jirkově u Chomutova a jako údržbář v Plzni. První sliby v salesiánské společnosti složil 28. 10. 1963. První sliby v salesiánské společnosti složil 28. 10. 1963. V roce 1966 odchází do Bavorska, od roku 1980 působil v poutním domě Velehrad v Římě. V roce 1966 odchází do Bavorska, od roku 1980 působil v poutním domě Velehrad v Římě. V letech 1984 – 2006 V letech 1984 – 2006 ve St. Martin in Gsies ve St. Martin in Gsies v Itálii. v Itálii. Kněžské svěcení přijal 28. 10. 1962 od kardinála Štěpána Trochty. Pobyty v St. Martinu Velikonoce 1992 Slovenská skupina 2002. Letní tábor 2005 Bývalí táborníci 2004 .Od července 2006 působil v Ostravě, kde 5. prosince 2007 ve věku 85 let zemřel. Ze vzpomínek přátel: Ze vzpomínek přátel: „Radostná ochota a věrnost v kněžské službě vyzařovala z celého jeho života.“ „Vykonal mnoho dobrého zejména pro děti a mládež. Byl ztělesněním pravé salesiánské radosti.“ Ze vzpomínek spolubratra P. Jiřího Kopice, SDB: „Ačkoli Lojzík nebyl velkým kazatelem „Ačkoli Lojzík nebyl velkým kazatelem nebo řečníkem, nebo řečníkem, zapsal se hned zapsal se hned do srdce každého, do srdce každého, kdo se s ním potkal.“ kdo se s ním potkal.“ „Lojzík měl také malířské a sochařské nadání, která uplatňoval při práci s dětmi s nimiž vyráběl nejrůznější předměty. Ve vesnici byl znám jako šikovný opravář.“ „Byl tichý, nenápadný, obětavý, ale především pokorný spolubratr, na kterém se splnilo Don Boskovo: Nic ti nemohu dát, jen práci, chleba a nebe.“ Ze vzpomínek účastníka táborů ve Sv. Martinu: „Vzpomínám � li na týdny strávené na Velehradě ve Svatém Martinu, vidím ho jako dnes. Jak s námi pracuje v dílně nebo jak láskyplně opatruje květiny v zahradě či na terase. Vidím také jeho překrásný výraz ve tváři s trochu tajemným úsměvem…“ „S paterem Frydrychem tak odchází i kousek mého dětství – nikdy mne však nepřestane naplňovat radost z toho, že jsem ho na své cestě životem potkal.“ „S paterem Frydrychem tak odchází i kousek mého dětství – nikdy mne však nepřestane naplňovat radost z toho, že jsem ho na své cestě životem potkal.“ S otcem biskupem Škarvadou v roce 1985 v údolí Karbachtal, které ústí S otcem biskupem Škarvadou v roce 1985 v údolí Karbachtal, které ústí do údolí Gsiesertal do údolí Gsiesertal. S otcem biskupem Škarvadou v roce 1984 na italsko-rakouské hranici S otcem biskupem Škarvadou v roce 1984 na italsko-rakouské hranici . P. Alois Frydrych, SDB 1922 - 2007 /



prožil na Arcibiskupském gymnáziu v Kroměříži. Kněžské svěcení přijal v roce 1996 
a poté dva roky působil jako kaplan ve farnosti Otrokovice. Mezi lety 1998–1999 
spravoval farnost Velký Ořechov. V roce 1999 byl jmenován spirituálem na 
Arcibiskupském gymnáziu v Kroměříži, kde působil až do roku 2007. Následně byl 
jmenován ředitelem PD Velehrad. Tuto službu opustil v létě roku 2021 a od 1. září byl 
jmenován prefektem pro laické studenty a spirituálem Arcibiskupského kněžského semináře 
v Olomouci. 

• 2021 – V tomto roce přichází na místo ředitele P. Mgr. Martin Sekanina, prefekt 
Arcibiskupského kněžského semináře v Olomouci.  
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P. M. Sekanina, vynikající člověk a skutečný kněz Kristův. Narodil se 6. 1.1982 ve Štemberku, 7. 2. 1982 byl pokřtěn v Cholini. Svátost sv. biřmování přijal 8. června 1997 rovněž v Cholini, 19. 6. 2010 přijal jáhenské svěcení a o 2 roky později, tj. 23. 6. 2012 kněžské svěcení. Vyrůstal v silně věřící rodině, ve které byl na prvním místě společně s rodinnými pouty Bůh. Dle jeho vyjádření měla na něj silný vliv zejména jeho maminka. Jáhenskou službu vykonával v letech  2010- 2012, a to v Arcibiskupském seminář v Olomouci a v AG. Jako kněz působil v AG (2013-2018) - Spirituál  a před tím rok (2012-2013) také ve Veselí nad Moravou. Dne 1. 7. 2018 poprvé předstoupil před věřící v kostele sv. Václava v Domaníně a v kostele sv. Jana Křtitele v Bzenci. Hned při první mších svatých bylo všem farníkům jasné, že to s pastorací obou farnosti myslí upřímně a vážně. Pán Bůh mu za jeho tehdejší skromná a láskyplná slova zaplať. Za dobu působení ve farnostech přinesl věřícím skutečnou živou, otevřenou a tepající víru, zkvalitnil nejen materiálno, ale díky jeho otevřenému srdci zkvalitňoval především duchovno a humanitárno, tj. život všech oveček, za což mu patří veliký Bohu dík. Přejme mu, aby se mu v PD Velehrad líbilo aspoň tak, jak se mu líbilo při pastoraci v Domaníně, Bzenci a Těmicích, neboť nás opravdu vedl k živé víře v našeho Pána. Bůh mu v jeho pastorační a ředitelské práci žehnej, i když už není, jak sám říká farář. 


